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V ruce držíte zbrusu nový časopis
DNO! 

Školní časopis píší žáci druhého
stupně Základní školy v Doudlebách

nad Orlicí pod dohledem paní
učitelky Handlové a pana učitele

Rolečka. (Děkujeme.) 

Sami si organizujeme, jak bude
tvorba časopisu probíhat a co

všechno v něm bude. 
 Ovšem námětům se nebráníme,

naopak pokud máte nápad na
článek, tip na reportáž, nebo

jakékoliv dotazy, pište nám je na 
e-mail casopisdno@gmail.com  

Opravdu moc jsme se těšili, až
vyjde naše první číslo. Doufáme, že

se vám časopis bude líbit. 
My si jeho tvorbu užíváme. 

Ráda bych vám za celou redakci
časopisu DNO!  

popřála: Příjemné počtení! 

Magdaléna Sedláčková 
šéfredaktorka  

Obsah
Vítejte
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Sedím u stolu
a dívám se do vázy, 

vázy plné květin.

Přemýšlím o samotě a smutku.
Jsem sám 

a mám otázku tam.

Proč je ta váza hnědá?
Proč je ten déšť zlatý?

Kdo ví.

Přijde má matka
a ptá se: „Co děláš?“

Já jí neodpovím, odejde.

Zase začnu přemýšlet
a přemýšlím o tom,

co kdybych byl veselý?
Nevím, domýšlím si to.

Volá mi kamarád,
jestli nemůžu ven.

Ptám se, jestli má také chvíle samoty a smutku,
on zavěsí.

Je to konec?
Nevím, proč zavěsil.

Neptám se, 
přemýšlím dál.

3

    Z hlav našich žáků

Elis a její přítel byli večer spolu
venku. Elis bydlela se
spolubydlící na internátu. Večer
si šla pro něco na pokoj, bylo
zhasnuto, myslela si proto, že
její spolubydlící už spí, tak
odešla. Elis spala u svého přítele 
a ráno se vrátila, ale před
internátem byla policie, Elisinu
spolubydlící v noci někdo
zavraždil. Hlavní policista Elis
ukázal vzkaz, na kterém se
psalo: “Kdyby sis rozsvítila,
taky bych tě zabil.”

Báseň o samotě a smutku
Magdaléna Sedláčková

Vražda na intru
Stella Podolská

Žáci zpracovávají ve škole různá zadání, úlohy a úkoly. Najdou se však 
i žáci, kteří i svůj volný čas věnují kreativním činnostem. Tito žáci si píší
takzvaně “do šuplíku”. A právě jejich práce zde budeme představovat.



4

     DNO v pohybu

Dne 28. 9. 2024 byla na Třešňovce uspořádána akce s názvem
Sokolská akademie ke 125. výročí doudlebského Sokola.
Program odstartoval slavnostní nástup a sokolská znělka.
Následovalo předání ocenění všem lidem, co se zasloužili 
o reformu doudlebské jednoty. Nesmělo chybět představení
sletových skladeb a prezentace sokolských oddílů. Nakonec se
většina lidí zapojila do překonání výšky vrbické rozhledny ve
šplhu na laně. Celý den pak zakončil motivační výšlap na Vrbici
ve večerních hodinách. Hlavním pořadatelem byla Monika
Šafaříková (vedoucí doudlebského Sokola) a celým dnem
provázeli mladí sokolové Pavel Hlavatý a Jan Kubíček. 

Sobota v pohybu aneb
Sokolská akademie 

Pavel Hlavatý

3. 10. 2024 se v Rokytnici v Orl. horách uskutečnilo okrskové kolo
mladších žáků ve florbale a naše škola se ho zúčastnila také.
Devítičlenný tým poskládaný z jednoho páťáka, jednoho šesťáka 
a ze sedmi sedmáků jel do Rokytnice s cílem postoupit do
okresního kola, které se koná v Dobrušce. Do turnaje vstoupili více
než dobře, když v prvním zápase porazili domácí Rokytnici
poměrem 4:2. Radost jim překazila škola z Rychnova, když naše
kluky porazila drtivým rozdílem 10:2. Týmu bylo jasné, že jestli
chtějí postoupit, musí v posledním zápase porazit Slatinu. To se
nakonec stalo a Doudleby porazili soupeře jednoznačně 6:0. Kluci
se tak společně s paní učitelkou Handlovou mohli radovat 
z vysněného postupu do okresního kola. 

Úspěch nebo fiasko? 

Pavel Hlavatý

Zajímá vás sport? Sledujete sportovní dění v Doudlebách?
Sportovní redakce přináší zprávy o sportovním dění, do
kterého se aktivně zapojili naši žáci.
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     Ozvěny z Doudleb
Nevíte, jaká událost se v Doudlebách odehrála, jaké jsou novinky ze školy,
co se v Doudlebách změnilo? My vás o tom budeme informovat. Přinášíme
aktuality, zajímavosti, ohlasy na dění nejen ze školního prostředí, ale
i z Doudleb. 

Modernizace,
kam se
podíváš

Modernizace,
kam se
podíváš

V posledních letech došlo k renovaci půdního prostoru. Teď byla
dokončena modernizace nových učeben moderním vybavením. 
Z projektu EU se nakoupil nábytek a digitální technologie, které
pomohou na cestě ke zkvalitnění výuky.

      Během prázdnin došlo k realizaci projektu, který vznikl v roce
2022 v rámci operačního programu IROP, který je
spolufinancován Evropskou unií. Cílem projektu je zvýšení kvality
vzdělávání na ZŠ Doudleby nad Orlicí. Díky tomuto projektu je
nově vybavena počítačová učebna, třída 7.A, jazyková učebna 
a nová digitální laboratoř.
     Žákům se nové učebny líbí. Nové, moderní vybavení tříd je
klíčové pro lepší vzdělávání, experimenty ve výuce, které tak činí
vzdělávání zábavnější a atraktivnější. Je také super si probíraná
témata vyzkoušet v praxi.
     Celková modernizace stála 3 641 710,38 Kč. V této ceně je
započítané vybavení počítačové učebny, které obsahuje 
21 pracovních míst, na kterých jsou nové židle a počítače
propojené virtuální platformou. Jejím prostřednictvím lze
všechny počítače ovládat z jednoho místa.
     Všechny zmíněné učebny ve 4. patře jsou vybaveny novým
nábytkem. Každá z učeben má k dispozici 15 zbrusu nových
notebooků pro žáky. V digitální laboratoři se nachází také nová
3D tiskárna a další pomůcky pro lepší učení v informatice.Eva Hájková

 Vendula Teplá
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     Ptáme se za vás

Škola je můj
největší
koníček

Foto: Jan Roleček

V prvním rozhovoru ze DNA! jsme nemohli
vyzpovídat nikoho jiného než pana ředitele

Františka Klapala. Prozradil nám, co ho v životě
těší a co si myslí o naší škole.

Baví vás vaše práce?
Ano, jinak bych ji nedělal. 

Kdybyste nebyl panem ředitelem, čím byste byl?
Chtěl bych být učitelem na prvním stupni.

Co bylo vaše vysněné povolání?
Já jsem šel po základce na stavební průmyslovou
školu a chtěl jsem stavět domy, ale když jsem se ve
4. ročníku dostal na stavbu, kde byli zedníci, kteří
ne úplně poslouchali svého mistra, tak jsem to
přehodnotil a nakonec jsem říkal, že mě děti snad
budou poslouchat.

Jste spokojený tam, kde jste teď?
Určitě.
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Co si myslíte o této škole?
Jako ředitel si myslím, že je to škola
pěkná, vhodná pro žáky. Myslím si,
že učitelé sem chodí rádi. Je tady
spousta učitelů, kteří zde pracují
dlouhé roky. Snažíme se i jako škola
vyjít vstříc požadavkům rodičů,
pokud je to v našich silách.

Chtěl byste něco na této škole
změnit? A kdyby jo, co by to bylo?
Mám ještě  spoustu nápadů 
a spoustu myšlenek na ne úplně
změnu, ale na vylepšení, na ještě
přívětivější prostředí. Řekl bych, že
na dvoře by se dalo udělat spousta
věcí pro to, aby žáci měli víc zábavy.

Co říkáte na nově
zrekonstruovanou půdu?
Řekl bych, že to je takový vrchol
snažení se o rekonstrukci školy 
a i za těch 20 let se ta technika
vyvíjí, tak si troufám říct, že tady
jsou odborné učebny, protože to je
projektované jako odborné učebny,
vybaveny současnou špičkovou
technikou, kterou lze ve školách
mít.

Jaké jsou vaše koníčky?
Posledním mým nejlepším koníčkem
je elektrická koloběžka, ale jinak rád
maluji, vyřezávám ze dřeva, pěstuji
sukulenty, to jsou takové kytičky
různých tvarů a barev, a taky strašně
rád chodím do práce, to je můj
největší koníček.

Chtěla bych se zeptat ještě k těm
telefonům, jestli jste spokojený,
že jste je takhle zatrhnul?
Po dlouhé době se mi před dvěma
lety podařilo prosadit, aby všichni
žáci mohli používat o přestávce
telefon dle vlastního uvážení,
protože na to mají právo ze zákona,
ale protože se zákon změnil a žáci
navíc porušovali základní pravidla
bezpečnosti, objevila se
kyberšikana, obtěžování spolužáků
apod., tak jsme byli nuceni
přistoupit k omezení. Je to názor
většiny rodičů a většiny učitelů, tak
prostě se té většině musíme
podřídit.

Máte nějaké otázky k časopisu?
Určitě otázky mám nebo takhle,
zajímá mě, co tam bude, jak to bude
vypadat, jak to budeme řekněme
distribuovat, jestli to bude mít
formu jak tištěnou, tak
elektronickou, prostě spoustu
otázek. Měli jsme tady školní
časopis, pak jsme ty zprávy dávali
do obecního zpravodaje, ale teď se
změnila situace, budeme muset
vydávat školní časopis a doufám, že
tady to bude ta skvělá forma, na
kterou se moc těším.

Adéla Kršiaková
a

Stella Podolská
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     Rady, tipy, triky

Český bratranec Harryho Pottera

Milujete příběhy Harryho Pottera? Máte rádi sci-fi? Tak si zkuste
přečíst knižní sérii Písečníci oceňovaného českého autora Václava

Dvořáka. Jeho romány jsou plné nejen záhad, dobrodružství,
nadpřirozených schopností a intrik, ale také spousty vědeckých

informací o vesmíru, vědě a technice.

Hlavním hrdinou knihy je
Tomáš Nebula, který bydlí
v sirotčinci na planetě
Písečnici. Jeho život se
změní, když na planetě
přistane mezihvězdná loď
a Tomáš dostane pozvání
studovat na vesmírné
akademii. Studium na
pátrače mu dává pořádně
zabrat. Zároveň se snaží
zjistit, kdo byli jeho
rodiče.

Kniha se v mnohém
podobá Harry Potterovi.
Tomáš je také sirotek,
studuje speciální školu,
učí se zvláštním
schopnostem, soupeří 
s ostatními studenty,
potýká se s tajemnými
silami, má zkušené
učitele, věrné přátele 
i podlé nepřátele. 

Mě osobně Písečníci
nadchli a vrtalo mi hlavou,
kde autor získal tolik
informací o vesmíru 
a vesmírné technice.
Zjistila jsem, že vystudoval
strojírenství na střední
průmyslové škole 
a později na Technické
univerzitě v Liberci 
a nějakou dobu působil 
i jako vysokoškolský
profesor. Spisovatelem se
stal až později.

Václav Dvořák obdržel za
své knihy řadu ocenění,
např. cenu Magnesia
Litera. Zatím si můžete
přečíst dva díly Písečníků
– Písečníci a bludný
asteroid a Písečníci 
a probuzení krále, ale 
v budoucnu se můžete
těšit na další. A pokud
byste chtěli vědět více,
můžete se podívat na
autorův web.
www.vaclav-dvorak.cz

Příjemnou četbu vám přeje 
 Barča Hrubešová



Co je potřeba na rozdělání ohně?
sekyru (na nasekání dřeva)
podpalovač (doporučuji papír
nebo jemné větvičky (tzv. chrastí) 
případně pevný podpalovač
(nedoporučuji pak na ohni
připravovat jídlo)
sirky (na podpálení papíru)
drobná polínka (tzv. třísky)
středně velká polínka

Pár tipů
Pro lepší podpal je dobré použít
kůru z břízy takzvanou březovku. 
Pro lepší podpálení můžeme
udělat ze dřeva pyramidu, nebo
pagodu.
Oheň můžeme využít na uvaření
čaje, na opečení špekáčků, nebo
pečení brambor v alobalu, nebo 
v popelu.

!!!Upozornění!!!
Oheň nikdy nezapalujte

u lesa 
u suchého dřeva 

poblíž suchého listí
u kořenů 

50 metrů od lesa

Oheň zapalujte
v ohništi

pouze na určených místech 
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Rozdělávání ohně
Co vás napadne, když se řekne kempování? Spaní pod širákem?
Spaní ve stanu? Rozdělávání ohně? Nebo prostě dobrodružství?!
Dobrodružství to je a velké. Důležité je však dodržovat pravidla,
abychom předešli tragickým událostem.

Díky čemu člověk dokáže v přírodě přežít? 
A) Díky televizi.
B) Díky ohni.
C) Anebo díky kouzelnické hůlce.

Ano správně je B, oheň nám může pomoci přežít v přírodě.
Pojďme si tedy užít dobrodružství při jeho rozdělávání.        

Hodně štěstí a doufám, že si kempování užijete !

Postup:
Nejprve si najdeme vhodné místo pro
rozdělání ohně. Připravíme si veškerý materiál
a náčiní, které budeme potřebovat. Připravíme
si dřevo na oheň. Papír natrháme, zmačkáme   
a zase lehce narovnáme. Naklademe na něho
chrastí nebo třísky a odspodu zapálíme papír.
Pokud se oheň nerozhoří, tak odstraníme
ohořelé dřevo a postup opakujeme. Po
úspěšném pokusu rozdělání ohně přikládáme
polínka podle potřeby. Když oheň vyhasíná, tak
zkuste opatrně foukat pod dřevo.                        

Vojtěch Potštejnský
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italské lasagne

Inspirace na oběd
Pro všechny, kteří rádi vaří, učí se
nové věci, zkouší nové recepty, tady
máme jeden tip na oběd. Pokud jste
fanouškem tohoto jídla, tak si
lasagne můžete zkusit připravit
doma, nebo si je dát 12. listopadu ve
školní jídelně .

Lasagne mají původ ve městě Imola
nedaleko Bologni v Itálii. Nejstarší recept
je znám z 18. století, který připravoval
kuchař Alberto Alvisi pro kardinála
Barnaby Chiaramontiho, pozdějšího
papeže Pia VII.

Ingredience:
těstoviny - lasagne

500g mletého masa
250g pasírovaných rajčat

200g čerstvých rajčat
150g sýra
2 cibule

2 stroužky česneku
sádlo

sůl, pepř, oregano, bazalka

Postup: Do pekáčku střídáme celkem 3 vrstvy - těstoviny, masovou směs a bešamel.

Bešamelová omáčka, se dá koupit v obchodě již hotová. Což usnadní práci. Pokud si ji
budete chtít připravit, tak spolu s máslem opražíme mouku, zalijeme mlékem a mícháme do
zhoustnutí. Na závěr ochutíme trochou muškátového oříšku.
Masovou směs si snadno připravíme. Na sádle osmahneme cibuli, přidáme mleté maso,
orestujeme a lehce podusíme. Okořeníme a přidáme rajčata, podusíme, dochutíme
bylinkami a česnekem. 

Dno pekáčku vymažeme bešamelem, pak vrstvíme těstoviny - masovou směs - bešamel,
stále dokola, dokud máme suroviny, nebo dokud máme místo v pekáčku. Poslední vrstvou
bude bešamel. Vše pak zasypeme strouhaným sýrem. Pečeme v rozehřáté troubě na 180°C
cca 45 minut.

od pana učitele Rolečka
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     Chvilka zábavy

Vtípky ze školy:
Když udělá chybu kadeřnice, je to nový styl,
když udělá chybu krejčí, je to nová móda,
když udělá chybu vědec, je to nový vynález,
když udělá chybu učitel, je to nová teorie,
když udělá chybu žák, je to za pět.

Pan učitel zadává ve škole slohovou práci na
téma: “Co bych dělal, kdybych byl majitel velké
firmy.” Všichni se pustí do práce, jen Pepíček
nic. Učitel se ptá: „Proč nic nepíšeš?“ Pepíček
odpoví: „Čekám na sekretářku!“

1. Všežravec, který se ukládá k zimními spánku.
2. Strom, na kterém rostou žaludy.
3. Hmyz členovce z čeledi chrobákovitých.
4. Rostlina, která léčí dýchací ustrojí a její druhové jméno je kopinatý.
5. Včelí produkt, který se používá v kuchyni na pečení nebo do čaje.
6. Vrchní část kmene a větví stromů.
7. Rostlina, která se vyskytuje u jezírek a rybníků.
8. Zvíře s bodlinami.
9. Český národní strom.

Tajenka
Jedna z hub, která se nesmí sbírat se jmenuje? (odpověď naleznete v tajence)

1

2

3

4

5

6

7

8

9
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V říjnu se vystřídala dvě znamení zvěrokruhu Váha a Štír. 
Znamení Váhy začíná 22. září a končí 23. října. Znamení Štíra panuje od 23. října do 21.

listopadu.
 

Lidé narození ve znamení Váhy mají živel ve vzduchu a jsou ovládaní planetou Venuše. 
Listopad ve Vahách probudí smysl pro spravedlnost a schopnost ovlivňovat své okolí. 

V tomto měsíci se ocitnete v situacích, které bude potřeba řešit s chladnou hlavou. 
V listopadu Váhy ovlivní Merkur, takže se budete cítit naprosto vyrovnaní a klidní.
Veškeré spory zvládnete hravě urovnat a všichni zúčastnění vám budou nesmírně

vděční. Díky tomu si u nich také zvýšíte autoritu a budou vás mít za onoho rádce, který
jim vždy dokáže poradit.

Štíři mají živel vody a vládne jim planeta Pluto. 
Listopad ve Štírech probudí jejich intelektuální stránku a touhu po vzdělávání. Také vaše
paměť bude velmi dobrá, proto se klidně ponořte do studia něčeho náročného, jelikož

právě teď máte šanci osvojit si co nejvíce informací. V tomto období velké sportovní
výkony nečekejte. Co se však vaší fyzické kondice týče, ta půjde spíše stranou, v tomto

období budete mít totiž přehnanou chuť k jídlu. V listopadu vás humor neopustí. Budete
bavit lidi kolem sebe spoustou vtipných historek a zážitků. Každopádně toto období

bude jako stvořené ke studiu a získávání informací. 

Horoskop na listopad

VÁNOČNÍHO
STROMU

RO
ZSVÍCENÍ

ZŠ a MŠ Doudleby nad Orlicí vás zve na

Základní škola i letos připravuje vánoční dílničky.
Ve vestibulu školy na školním dvoře bude opět připraveno

občerstvení.
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